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محمدبهرامیسرپرستخانهتئاترشد
طی حکم هیات مدیره مرکزی خانه تئاتر، محمد بهرامی 
به عنوان سرپرست این خانه انتخاب شد. هیات مدیره خانه 
تئاتر در جلسه روز گذشته محمد بهرامی، عضو هیات مدیره 
خانه تئاتر و مدیر روابط عمومی را به عنوان سرپرس��ت 
خانه تئاتر منصوب کرد. در متن حکم هیات مدیره خانه 
تئاتر آمده است: احتراما به اطلاع می رسانیم پیرو مصوبه 
هیات مدیره مرک��زی خانه تئاتر مورخ��ه 1403/4/23 
حضرتعالی را به عنوان سرپرس��ت خانه تئاتر تا انتخاب 
مدیرعامل جدید در خانه تئاتر منصوب می کنیم. محمد 
بهرامی، از فعالان با سابقه و قدیمی حوزه هنرهای نمایشی 
کش��ور است که از س��وابق کاری و اجرایی او می توان به 
مدیریت روابط عمومی تئاترشهر، مرکز هنرهای نمایشی 

و خانه تئاتر اشاره کرد.

»مسافرىازگانورا«درراهچین
انیمیشن سینمایی »مسافری از گانورا« به کارگردانی 
احم��د علمدار و تهیه کنندگی محمدحس��ین علمدار در 
بخش رقابتی شش��مین دوره »جشنواره جهانی کودکان 
پکن« که از 22 تا 2۸ جولای برابر با دوم تا هشتم مرداد 
سال جاری در پکن برگزار می شود، به نمایش درمی آید و 
با سایر فیلم های حاضر در جشنواره برای کسب جایزه »گل 
طلایی« رقابت خواهد کرد. این جایزه با حمایت کمیته علوم 
و آموزش کودکان که بزرگ ترین انجمن ترویج فرهنگ و هنر 
کودکان در کشور چین است، برگزار می شود که نخستین 
بار سال 201۹ راه اندازی شد. اکنون بعد از گذشت ۶ سال، 
این جشنواره به بزرگ ترین جشنواره فیلم مختص کودکان 
در کشور چین تبدیل شده است و امسال برنامه های جنبی 
ترویجی و متنوعی به جشنواره اضافه شده است. »جشنواره 
جهانی فیلم کودک پکن« جش��نواره ای غیرانتفاعی است 
که توس��ط بنیاد صلیب سرخ چین حمایت می شود و هر 
ساله بیش از 5 میلیون کودک و نوجوان، مخاطب آنلاین 
این جشنواره هستند، همچنین نمایش فیلم ها به صورت 
فیزیکی در سینماها، مدارس و مراکز هنری انجام می پذیرد.

نمایشویژه»دونده«
درسینماتکخانهسینما

هشتمین جلسه سینماتک خانه سینما، به مناسبت 
چهلمین سال س��اخت و نمایش فیلم »دونده« ساخته 
امیر نادری، شاهد برنامه ای ویژه خواهد بود. در این برنامه 
نسخه ای مرمت شده از فیلم »دونده« به کارگردانی امیر 
ن��ادری به نمایش درخواهد آمد. پس از آن رضا صائمی 
و مازیار فکری ارش��اد درباره فیلم و جایگاه آن در تاریخ 
س��ینمای ایران )بویژه پس از پیروزی انقلاب( س��خن 
خواهند گفت. س��پس گفت وگویی ویدئویی میان امیر 
نادری و رامین بحرانی درباره خاطرات نادری از زمان تولید 
فیلم و تاثیر »دونده« بر فیلمسازان ایرانی نسل های بعد 
نمایش داده می شود. این گفت وگو به زبان انگلیسی انجام 
شده و توسط سینماتک خانه سینما به شکل اختصاصی 
ترجمه و زیرنویس شده است. هشتمین برنامه سینماتک 
خانه سینما، روز چهارشنبه سوم مردادماه ساعت 1۷ در 
سالن زنده یاد سیف الله داد خانه سینما برگزار خواهد شد.

»رئیسكل«
بهشبکهنمایشخانگیآمد

مستند »رئیس کل« از ساعت 1۸ روز یکشنبه 31 تیر 
1403 در بخش »سینمای دیگر« فیلم نت عرضه شد. این 
بخ��ش، ویژه نمایش فیلم های مس��تند، کوتاه و هنری در 
فیلم نت راه اندازی شده و برای تماشای آثار »سینمای دیگر« 
داشتن اشتراک فیلم نت لازم است. مستند »رئیس کل« به 
کارگردانی محمد مرعشی، زندگینامه سیدمحسن نوربخش 
یکی از شخصیت های اقتصادی ایران را به تصویر می کشد. 
مستند »رئیس کل« نگاهی عمیق به زندگی و دستاوردهای 
محسن نوربخش یکی از چهره های نام آشنای اقتصادی ایران 
در 3 دهه اول انقلاب اسلامی دارد. این فیلم به روایت خانواده، 
همکاران، دوس��تان و حتی مخالفان نوربخش می پردازد و 

تصویری جامع از این شخصیت را نمایش می دهد.

یکجایزهدیگردرانتظاركاپولا
فرانسیس فورد کاپولا، کارگردان برنده اسکار امسال در 
مرکز کندی تجلیل می شود. این فیلمساز که به تازگی با 
جدیدترین فیلمش »مگالوپولیس« در جشنواره فیلم کن 
حضور داشت، در بیانیه ای از اینکه در طول زندگی حرفه ای 
خود با هنرمندان بزرگ و افرادی فوق العاده همکاری کرده 
ابراز خوشوقتی کرد و افزود: هرگز یادگیری را متوقف نکردم 
و هیچ افتخاری بالاتر از این نیست که در کنار کسانی قرار 
بگیرم که به من الهام بخشیدند، به کسانی که به آنها نگاه 
کردم و در زمان های تاریک به من دلگرمی دادند. گروه راک 
»گریت فول دد«، بانی رایت، خواننده و ترانه سرای برنده 
گرمی، آرتورو ساندوال نوازنده جاز و تئاتر آپولو همراه کاپولا 
از دریافت کنندگان جایزه 2024 مرکز کندی هستند. هر 
یک از این چهره ها برای دس��تاوردهای هنری خود بارها 
تجلیل شده اند. مرکز افتخارات کندی، از سال 1۹۷۸ هر 
سال افرادی را که تار و پود فرهنگ را از طریق هنرهای 
نمایشی بسط داده اند، شناسایی و از آنها تجلیل می کند.

»جیرفت«درایتالیاروىپردهمیرود
انیمیش��ن کوتاه »جیرفت« س��اخته مرجان کشانی از 
تولیدات مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی 
به بخش مس��ابقه جایزه تماشاگران سی و پنجمین دوره 
جش��نواره بین المللی فیلم »رم« در ایتالی��ا راه یافت. این 
انیمیشن برگرفته از جیرفت و تمدن ایران است. روی یک 
ظرف سفالی 2 حیوان عقاب و مار هستند. عقاب نمادی از 
آب های آسمانی، برکت و رشد و مار هم نشانی از آب های 
زیرزمینی است، هر 2 نشانی از زندگی هستند. انیمیشن کوتاه 
»جیرفت« علاوه بر بخش مسابقه جایزه تماشاگران، برای 
بخش فرهنگ تصویر متحرک هم انتخاب شده است. موزه 
خاطرات باستان شناسی روورتو )میراث جهانی( که به مباحث 
باستان شناسی و فرهنگی علاقه مند است، این جشنواره را 
سال 1۹۹0 میلادی تاسیس کرد و از سال 2021 جشنواره 
به نام »رم« تغییر کرد. هدف این جشنواره اطلاع رسانی درباره 
حفظ و ارتقای میراث جهانی و تحقیقات باستان شناسی است. 

جشنواره »رم« ایتالیا از 11 تا 15 مهرماه برگزار می شود.

اخبار
گ�روهفرهنگوهنر:طرح فیل��م بیبدن یا در 
فرم تبلیغاتی اش »بیبدن«، خَلقا، خُلقا و منطقا 
همان فیلم »علفزار« )کاظم دانش��ی( اس��ت. با 
هم��ان جنس آغاز، همان مدل کش��ش، همان 
سوژه های نایافته و دیریافته و همان التهاب ولی 
با پایانی بهتر از نس��خه اصلی خود. جالب آنکه 
کاظم دانشی خودش سوژه ها را از لای پرونده های 
قوه قضائیه بیرون کشیده، خودش فیلم را نوشته، 
خودش مجوز و تایید ساختش را از قوه گرفته، 
خودش بازیگردانی کرده ولی خودش در پشت 
دوربین به عنوان »کارگردان« ننشسته است و 
همین نکته کوچک کلی��د ضعف های فیلم در 
روایت و تنه اصلی آن اس��ت. گویا دانش��ی، هم 
نخواسته زحمت فیلمنامه، سوژه و مجوزش به 
باد برود، هم نخواسته »علفزار« را دوباره تجربه 
کن��د. هم برای هدایت تی��م بازیگری قدر فیلم 
وسوسه ش��ده، هم نخواسته دردس��ر دکوپاژ و 
تدوین را به جان بخرد. نتیجه اینکه اگر - و تنها 
اگر - بتوانیم فیلم را بدون »کاظم دانشی« 
تصور کنیم، یک موفقیت بزرگ و کم نظیر 
برای کارگردانش در نخستین فیلم است.
»بیبدن« مصداقی است بر آن دسته 
از فیلم هایی که مجذوب ایده می ش��وند 
و در فرآین��د تعجیل برای رس��یدن به 
نس��خه نهای��ی فیلمنام��ه و فیلم، از 
داس��تان پردازی  کیفیت ه��ای 
و اج��را و کارگردانی نس��بتا 
غاف��ل می مانن��د و تم��ام 
آزاد  پتانسیل های ش��ان 
نمی شود. سال هاست ضعف 
در مرحله فیلمنامه نویسی 
را  ما  گریبان س��ینمای 
گرفته و سال هاست 
ز  ا ی  ر بس��یا
ن  ا حبنظ��ر صا
را  مس��اله  ای��ن 
چشم اس��فندیار 
تولیدات تصویری 
ایران می دانند. در 
برخی  مس��یر  این 
ن  یس��ا مه نو فیلمنا
ش��دن  نزدیک  برای 
ب��ه ایده هایی جذاب 
و پرکش��ش از ی��ک 
س��و و س��راغ گرفتن 
از مس��ائل قابل لمس 
برای مخاطب سینما، 
سراغ نگارش فیلمنامه 
بر اس��اس رخدادها و 
پرونده ه��ای قضای��ی 
واقع��ی رفته ان��د. این 
به خودی خود  مساله 

بس��یار نیکو اس��ت، چ��را که بخ��ش بزرگی از 
تولیدات سینمایی موفق در جهان هم بر مبنای 
اقتباس از یک کتاب یا برداشتی از یک پرونده یا 
رخداد واقعی تولید می شوند. آنها به این نتیجه 
رسیده اند که تمام قصه های دنیا در ذهن یکی دو 
نویسنده نیست و باید چشم باز کرد و از قصه ها 
و رخدادهای پرکشش��ی که هر روز کنارمان رخ 

می دهد، بهره برد.
در واقع لازم نیست همواره چرخ را از نو اختراع 
کنیم. کاظم دانشی یکی از استعدادهای نوظهور 
در س��ینمای ایران است که با نگارش و ساخت 
فیلمنامه »علفزار« س��ری در سرها درآورد و در 
جش��نواره چهل و دوم فجر، نویسنده فیلمنامه 
یکی از پرسروصداترین فیلم های جشنواره بود. 
»بیبدن« به  رغم تکذیب خود نویسنده، بر اساس 
یک پرونده واقعی قضایی به نگارش درآمده است؛ 
پرونده قتل یک دختر توسط دوست پسرش و از 
بین بردن جس��د او؛ جسدی که هیچ وقت پیدا 
نشد و حکمی که دال بر تمام شواهد قاتل بودن 
پسر را تایید می کرد و اعدامی که پس از سال ها 

کش و قوس سرانجام رخ داد.
فیلم به وضوح مس��اله اعدام کردن یا نکردن 
قات��ل، قصاص ک��ردن یا نکردن، بخش��یدن یا 
نبخشیدن محکوم به اعدام و دشواری های صدور 
حکم قطعی درباره قتل و البته ش��یوه مواجهه 
خان��واده و بس��تگان محکوم به قت��ل و مقتول 
را هدف گرفته اس��ت. طبیعت��ا این چیدمان به 
خودی خود پرکش��ش است و پرتنش اما سوال 
این است: آیا نگارش یک فیلمنامه بر اساس یک 
رخداد واقعی، نویسنده را از پرداختن به ساختار 
و جزئی��ات در نگارش فیلمنامه بی نیاز می کند؟ 
ارزش افزوده ای که نگارش فیلمنامه برای رخداد 
واقعی به همراه دارد چیست؟ آیا نباید فیلمنامه 
هس��ته اصلی داستان واقعی را شناسایی و آن را 
به ش��کلی واضح و منس��جم پرداخت کند و به 
روایت آن بپردازد؟ یک قتل رخ داده و یک جسد 
مفقود ش��ده و یک پسر نوجوان به قتل محکوم 
شده است؛ حال کشمکش این است: او قاتل است 
یا نیس��ت و اگر هست، با عفو روبه رو می شود یا 
نمی ش��ود؟ پس در این بین ماجرای اثبات قاتل 
بودن یا نبودن یا در نهایت مورد عفو قرار گرفتن 
یا نگرفتن، هسته اصلی قصه است. از سوی دیگر 
پرداختن به خانواده های قاتل و مقتول می تواند 
یک رگه داستانی دیگر باشد. یعنی پرداختن به 
شیوه زیس��ت و تربیت آنها که در نهایت منجر 
به رش��د پسر و دختری شده که حالا یکی شان 
قاتل اس��ت و دیگری مقتول. از سوی دیگر رگه 
اعتراض به صدور حکم اعدام و زیر س��وال بردن 
اصل تش��خیص قطعی برای قص��اص کردن یا 
نکردن یک متهم به قتل رگه دیگری از داستان 

را شکل می دهد.
فیلمنامه »بیبدن« ام��ا تصمیم گرفته تمام 

ای��ن رگه ها را یکجا در متن بگنجاند. نتیجه چه 
شده است؟ فیلمنامه ای که به وضوح نیمه تمام 
اس��ت و اگر حوصله بیشتری صرف نگارش آن 
می ش��د، حتما بسیار منس��جم تر، کم زایده تر و 
هدفمندتر از آب در می آمد. پس »بیبدن« فیلم 
قابل توجهی است، چون به سوژه جالب توجهی 
پرداخته اما برای تبدیل شدن به فیلمی خوب، 

موانعی پیش رو دارد.
از سوی دیگر انتخاب بازیگران در فیلم تاثیر 
زیادی در چندپاره شدن آن داشته است. از یک 
سو الناز شاکردوست تلاش کرده یکی از بازی های 
قوام یافته اش را تحویل مخاطب دهد و از س��وی 
دیگر اشتباه مطلق در انتخاب سروش صحت به 
عن��وان پدر دختر متوفی، فیل��م را با صورت به 
زمین کوبیده اس��ت. گویی باید پذیرفت صحت 
کارگردان و نویسنده ای بسیار جذاب و دلنشین 
اس��ت و بازیگری بس��یار بد و نچسب. از سوی 
دیگر چفت و بست بازی گلاره عباسی و پژمان 
جمش��یدی درس��ت از آب در نیام��ده، در واقع 
جهان این پدر و مادر نخراش��یده از آب درآمده 
است. در این بین مینا وحید، نقشی را بازی کرده 
که به لح��اظ لحن و نگاه و زبان بدن همخوانی 
ذاتی خوبی با خودش دارد. برجس��ته ترین بازی 
فیل��م اجرای نوی��د پورفرج در نق��ش بازپرس 
 اس��ت که از مجموع بازی های فیلم درخشان تر 

است.
اما در این بین نکته اصلی کجاست؟ تدوین، 
تدوین و تدوین. فیلم صحنه ها و پلان های شلخته 
و اضافه بسیاری دارد که با یک تدوین سختگیرانه 
و منسجم سر حوصله و فرصت و حذف دقایقی 
از فیلم، می توان امیدوار بود انس��جام بیش��تری 
در روایت و حتی حس��ی که از ب��ازی بازیگران 
منتقل می شود، نصیب مخاطب شود. »بیبدن« 
را باید کنار سایر آثاری قرار داد که به هر قیمت 
که ش��ده تلاش کردند به جش��نواره برسند و از 
تدوین های نیم بند و عجولانه شان )در کنار عجله 
در نگارش فیلمنام��ه، کارگردانی، بازی و...( هم 
ضربه خوردند. »بیبدن« در ساختار و شکل دهی 
به بدنه خودش، دچار پراکندگی و س��ردرگمی 
نس��بی اس��ت و به بدنی پراکنده بدل شده که 
 بازنگری در تدوین آن می تواند این پراکندگی را 

بکاهد.
اما نکته جالب توجه آن است که بزرگ ترین 
خدمت به »بیبدن« از سوی جشنواره رقم خورد. 
در واقع بیرون نگه داشتن فیلم از بخش مسابقه 
اصلی جشنواره و حواشی خبری و رسانه ای اطراف 
این مساله، به برگ برنده ای برای فیلم »بیبدن« 
تبدیل ش��د تا نگاه ها را به س��وی خودش جلب 
کند و این ویژگی حتما در موعد اکران به کمک 
فیلم خواهد آمد. »بیبدن« پاس گل هیات انتخاب 
جشنواره را بخوبی قدردان بود و گل برتری اش 

را به ثمر رساند!

نگاهیبهفیلم»بیبدن«كهاینروزهادرحالاكرانآنلایناست

 سوژه قوی 
فیلمنامه ضعیف

گروهفرهنگوهنر:امیرحس��ین س��میعی، مدیرکل دفتر 
موس��یقی وزارت ارش��اد در برنامه تلویزیون��ی »تار و ترنج«  
شبکه آموزش حضور یافت و درباره موسیقی سنتی و اصیل 

ایرانی سخن گفت.
او در این برنامه ضمن بیان این نکته که شبکه های مجازی 
موجی از ضدفرهنگ ه��ا را به ارمغان آورده اند، بیان کرد: ما 
به دلیل رس��انه های قابل دس��ترس در شبکه های مجازی 
در ی��ک واژگونی فرهنگی قرار داریم که ناخودآگاه موجی از 
ضدفرهنگ ها را برای ما به ارمغان آورده است. اگر این نکته 
را بپذیریم متوجه می شویم که ذهن سازنده موسیقی ما را 
چه چیزهایی پر کرده است؛ انواع و اقسام موسیقی هایی که 
برای ما مرجع اصالت ندارند، از موسیقی غرب و شرق گرفته 
تا خاورمیانه که ایرانی نیستند و برای ما کارکردی هم ندارند، 
چون ریش��ه در فرهنگ ما ندارند و صرفا یکسری سروصدا 
هستند. من زمانی که در شهرداری مسؤولیت داشتم شروع 
کردم به بازآفرینی نوحه های اقوام که در شهرهای مختلف ما 
جریان داشت و آن را در قالب چند مجموعه منتشر کردم تا 

دوباره سبد شنیداری مخاطب پر شود.
مدیرکل دفتر موس��یقی وزارت فرهنگ با اشاره به اینکه 
باید از نظر کیفی و کمّی دست به تولید اثر زد، گفت: برای 
زنده نگه داشتن اصالت ها و عادت کردن گوش تولیدکنندگان 
باید این کار را انجام داد. البته دوس��تانی هم هستند که در 
مقابل این موج ایستادگی می کنند اما من معتقدم این موج 
غالب می شود. کمااینکه ما دوباره پارچه نویسی عاشورایی را 
در مقابل بنرها باب کردیم و چقدر هم از آن استقبال خوبی 
انجام شد. این کارشناس موسیقی همچنین اظهار کرد: زمانی 
جهان بینی خطیب، واعظ و کس��ی که مخاطب را به فیض 
می رس��اند، بشدت ریشه در سنت های موسیقایی و شعر ما 
داشت. نمونه بارز آن نوحه هایی است که این روزها وقتی به 
یادآوری از گذشته خوانده می شود اصطلاحا دل همه را تکان 
می دهد و این جهان بینی نشات گرفته از نگاه آن انسانی بوده 
که روی منبر می نشسته و نوحه می خوانده است که بشدت 
با ریشه های موسیقی ایرانی عجین بود. در آن فصل از زمان، 
موس��یقی ایرانی و موسیقی آیینی ما به قدری درهم تنیده 

بودند که گاهی شما نمی دانستید معروف ترین خوانندگان 
زمان نوحه خوان بوده اند و برعکس؛ در مجموعه »پرده عشاق« 

همه این نوحه ها جمع شده است.
او ادامه داد: موس��یقی سوگ بوش��هر یکی از غنی ترین 
موسیقی های ما است؛ یا تمام نوحه هایی که در مراسم های 
سینه زنی  قدیم بوده است که گاهی نامنظم بود اما در هم تنیده 
در موسیقی ایرانی. ما بیش از حد تحت تاثیر ضدفرهنگ ها 
هستیم اما فرصت برای زنده کردن این امر را داریم. ما خودمان 
مقصر هستیم، چرا که رسانه را مهار نکردیم، در حالی که در 
همه جای دنیا رسانه مهار می شود. باید یک نقطه سنجش 
و رصد در رس��انه داش��ته باشیم و نگذاریم هر چیزی در آن 
اتفاق بیفتد. گاهی آنقدر فاصله ایجاد می ش��ود که دیگر به 
آنچه داشتیم نمی رسیم. این سعی، تلاش، بازآفرینی و آوردن 
نغمه های س��نتی می تواند فرهنگ آیینی خودمان را دوباره 
زنده کند، معتقدم هنوز ریشه ها را داریم و این رشته کامل 
پاره نشده است. سمیعی در ادامه تاکید کرد: ما در عین اینکه 
نمی گذاریم به میراث کهن و قدیمی مان خدشه ای وارد شود، 

اگر نیاز باشد آن را مرمت هم می کنیم؛ موسیقی نیز به این 
مرم��ت نیاز دارد و نمی ت��وان آن را رها کرد، چرا که اگر فرو 
بریزد ما نیز فرو می ریزیم. تصور کنید 20 سال بعد نوجوان 
هیچ چیزی از ریشه های خود ندارد. هر کدام از ما مسؤولیت 
و وظیفه ای برای زنده نگه داشتن این اصالت داریم و باید آن  را 
حفظ کنیم. مدیرکل دفتر موسیقی در پایان با اشاره به روح آثار 
موسیقایی گفت: آثار محسن چاوشی که خیلی دوست داشتنی 
هم هس��ت از نظر محتوا و بار موسیقایی بشدت برگرفته از 
موسیقی ایرانی است. نوگرایی در ارکستراسیون، استفاده از 
موسیقی تلفیقی و پاپ اشکالی ندارد، مهم روح اثر است که 
باید موسیقی ایرانی در آن جوشش داشته باشد. موسیقی هایی 
که رنگ و بوی آیینی و عاشورایی دارند، بشدت ایرانی هستند 
و باید زنده بمانند. متاسفانه روشنگری برای نسل جوان انجام 
نشده است. ما یک جا نشسته ایم و صرفا می گوییم این خوب 
است و این بد است اما هیچ توضیحی درباره آن نداریم. مساله 
تبیین برای ما مساله ای است که همه صاحب نظران باید پای 

کار بیایند و وارد میدان شوند.

مدیركلدفترموسیقی:

موسیقی ایرانی و آیینی درهم تنیده شده اند

گروهفرهنگوهنر:»احمدسعید حق پرست راد« که به سعید 
راد معروف و مشهور است، چهارم آبان سال 1325 در حسن آباد 
تهران به دنیا آمد. او قبل از اینکه بازیگر ش��ود، به طور کاملا 
حرفه ای بولینگ بازی می کرد. سعید راد با قد و قامت رعنا و 
چشمان نافذش در مهم ترین آثاری که بازی کرده اغلب در نقش 

ضدقهرمان دوست داشتنی ظاهر شده است.
این بازیگر شهریور سال گذشته در منزل بر اثر یک حادثه 
دچار شکستگی لگن شد و اکنون با گذشت 10 ماه همچنان 

در بستر بیماری است.
اما روز گذش��ته دختر این بازیگر پیشکسوت خبر از بهبود 
نیافتن او داد و طی گفت وگویی اعلام کرد: به دلیل اینکه پروتز 
مورد استفاده بخوبی در کمر او قرار نگرفته بود، دوباره آشکار و 
بعد از مراجعه به بیمارستان بار دیگر عمل جراحی انجام شد. 
پس از عمل به مدت ۸ هفته فیزیوتراپی مداوم انجام می شد اما 
متاسفانه به رغم فیزیوتراپی ها دیگر توانایی راه رفتن پیدا نکرد.

دختر سعید راد با اشاره به اینکه پدرش هم اکنون ۷۹ سال 
دارد، بیان کرد: پس از 2 عمل به دلیل درست قرار نگرفتن پروتز 
و ۸ هفته فیزیوتراپی از اواخر سال گذشته مشکلاتی همچون 
عفونت ریه و مثانه نیز به مشکلات جسمی پدرم اضافه شد و 
به رغم مخالفت من و خانواده، با رضایت خودشان مجدد مورد 
عمل جراحی قرار گرفت اما متاسفانه عمل موفقیت آمیز نبود. او 
با اشاره به اینکه حدود 10 ماه است راد در بستر بیماری است، 
گفت: هم اکنون پدرم تحت نظر پزشک در یکی از کلینیک های 
تهران در حال درمان است اما 2 ماه است روند درمان بخوبی 

پیش نمی رود و حال ایشان بهبود پیدا نکرده است.
این بازیگر پس از پیروزی انقلاب اس��لامی و طی 23 سال 
حضور در کش��ور در 13 فیلم سینمایی و 4 سریال تلویزیونی 
نقش آفرینی کرد. می توان به این نکته اشاره داشت که مهم ترین 
آثار کارنامه هنری او در سینمای پس از انقلاب به ثبت رسیده 
اس��ت؛ فیلم هایی چون عقاب ها، دوئل، چ و سرزمین مادری از 
جمله آثار این بازیگر اس��ت اما بدون ش��ک یکی از مهم ترین 
فیلم های سعید راد فیلم عقاب ها است، فیلمی که با گذشت 4 
دهه از ساخت آن و با وجود اکران حدود ۸ هزار فیلم از ابتدای 
انقلاب تاکنون همچنان عنوان پرمخاطب ترین و پرفروش ترین 
فیلم تاریخ سینمای ایران را به خود اختصاص داده است؛ فیلمی 
که در آن سعید راد به عنوان نقش اول ایفاگر نقش یک خلبان 

در روزهای آغازین جنگ تحمیلی است.
از همی��ن رو نگاه��ی انداختیم به خاط��رات این هنرمند 
پیشکس��وت از روزهای ضبط فیلم عقاب ها در س��ال ۶4  که 
توسط موزه سینما با عنوان خاطرات شفاهی ضبط شده است.

سعید راد درباره علل و دلایل موفقیت فیلم عقاب ها با گذشت 
4 دهه از ساخت اظهار داشت: فیلم شعاری نبود و تماشاگران با 
قهرمان های کار راحت بودند، چرا که آنها از توده مردم بودند و 
با آنها حس همزادپنداری داشتند به طوری که وقتی شخصیتی 
که رضا رویگری نقش آن را بازی می کرد، شهید شد خود من در 
سینما بغض کردم یا وقتی آن 2 نفر به مرز می رسیدند حس غرور 
به مخاطب منتقل می شد. مجموع این چیزها فیلم را موفق کرد.

وی با اش��اره به حضورش در این فیلم یادآور شد: ساموئل 

خاچکی��ان را دیده بودم و او را به عنوان یک کارگردان مطرح 
و ش��ناخته شده  می شناختم. وقتی علی مزینانی، تهیه کننده 
کار این نقش را پیشنهاد کرد ابتدا وقتی دیدم کار با محوریت 
خلبانان است جا خوردم اما بلافاصله فهمیدم قرار است یک کار 
تکنیکال ساخته ش��ود و همان آن فیلم را خوش ساخت کرد و 

معتقدم شانس من بوده که در این نقش بازی کنم.
راد »عقاب ها« را پرمخاطب ترین فیلم تاریخ سینما عنوان 
کرد و گفت: با صحبتی که با آقای علم الهدی و جیرانی داشتم، 
آنها این حرف من را تأیید کردند و اگر با بلیت امروز محاسبه 

کنیم این فیلم 2۹ میلیارد فروخته است.
وی افزود: فیلم در 15 سینما اکران می شد و با بلیت 3 تومانی 
در روز ۶00 ه��زار تومان می فروخت. آن هم در زمانی که اگر 
فیلمی روزی 120 هزار تومان فروش داشت می گفتند بسیار 
خوب است. حتی تا سال ها پیش وقتی فیلمی در شهرستان ها 
فروش نداشت آن را برمی داشتند و »عقاب ها« را اکران می کردند.
این بازیگر زمان فیلمبرداری »عقاب ها« را حدود 3 ماه عنوان 
کرد و گفت: محل فیلمبرداری ما در طالقان و پایگاه یکم شکاری 
در پش��ت فرودگاه مهرآباد بود و در همان زمان هم کار بسیار 
پرهزینه بود و تقریبا در روز به 200 نفر سرویس داده می شد.

وی انتخاب درست بازیگران را یکی دیگر از عوامل موفقیت 
»عقاب ها« عنوان کرد و ادامه داد: این فیلم بازیگران زیادی داشت 
که همه خوب و درست انتخاب شده بودند و مجموع اینها فیلم 
را جذاب می کرد. خود من برای نقش��م از خلبان هایی که در 
پایگاه شکاری بودند تحقیق کردم و جزئیات را پرسیده بودم اما 

متاسفانه امروز مطالعه بازیگران کم شده و حتی سناریوی شان را 
هم نمی خوانند. این بازیگر جای کارگردان هایی مانند خاچکیان را 
در سینما خالی دانست و گفت: متاسفانه امروز همه چیز شوخی 
شده است. همه مدعی هستند و همه می خواهند کارگردان شوند 
و قواعد بازی سینما به هم خورده است. سینمای دفاع مقدس 
کارگردان های کاربلد و در واقع این کاره می خواهد، افرادی مانند 
درویش، حاتمی کیا و زنده یاد ملاقلی پور. کارگردان هایی که این 

مقوله را کاملا بشناسند.

نگاهیبهپرمخاطبترینفیلمسینماىایرانهمزمانباوخامتحالسعیدراد،بازیگرنقشاصلیفیلم

ور در عقاب ها از بغض تا غر


